
monumentelor din ţara noastră 
după desfiinţarea, la sfîrşitu\ anului 
1977, a instituţiei care avea în 
grijă protecţia şi restaurarea mo
numentelor istorice, acţiunea de 
distrugere sistematică, în anii 80, 
a numeroase edificii, a vechilor 
trame urbane, a arhitecturii tra
diţionale, arătînd şi măsurile luate 
după revoluţia din decembrie 1989, 
Înfiinţarea Comisiei Naţionale a 
Monumentelor, Ansamblurilor şi 
Siturilor istorice şi a Direcţiei 
Monumentelor, Ansamblurilor şi 
Siturilor Istorice, elaborarea pro
iectului Legii monumentelor, efor
turile şi dificultăţile actuale. Sub; 
titlul «Probleme privind pro
tecţia şi punerea în valoare a ves
tigiilor arheologice în România», 
am înfăţişat unele rezultate ale 
activităţii Direcţiei Monumentelor 
Istorice în restaurarea şi punerea 
în valoare a vestigiilor arheologice 
antice şi medievale din diferite 
centre urbane, eforturile depuse 
în prezent pentru conservarea şi 
restaurarea unor monumente 
arheologice, care trebuie dublate 
de străduinţă pentru transfor
marea mentalităţilor, astfel încît 
protejarea şi conservarea mărtu
rii lor trecutului să devină o prt:o
cu pare obişnuită şi generală. 

Punerea în valoare a patrimo
niului arheologic în cadrul muzeis
tic a constituit subiectul unor 
interesante comunrcari. Prof. 
Ekrem Akurgal a analizat amănunţit 
sistemele muzeale în raport cu 
realităţile urbane din Turcia. Prof. 
Elena Kuzmina a prezentat pro
bleme legate de muzeele arheolo
gice ş i monumentele arheologice 
din Rusia. Contribuţia pozitivă sau 
negativă a colecţiilor arheologice 
în prezervarea proprietăţii cul
turale şi responsabilităţile legale 

în pr1v1nţa patrimoniului artistic 
au fost abordate de dr. Marion 
True. Aspectele juridice ale circu
laţiei operelor de artă în Europa 
au constituit subiectul comunicării 
dr. Salvatore, Italia. 

Problematicii cercetării şi in
formării ştiinţifice i-a fost acor
dată la rîndul ei atenţie în cadru I 
colocviului. Cercetarea şi infor
maţia ştiinţifică în arheologia ur
bană franceză, repartiţia cronolo
gică şi tematică a săpăturilor pri
vind structura urbană, cunoaşterea 
mediului urban antic, medieval şi 
modern, precum şi programarea 
săpăturilor, au fost analizate de 
dr. Henri Galinie. Prof. John 
Pedley a abordat problematica 
sistemului formării profesionale, 
printr-o pregătire complexă, a 
arheologilor în SUA. Prof. lanos 
Gyorgy Szilagyi a prezentat situaţia 
informaţiei ştiinţifice în domeniu I 
arheologiei în Ungaria. Comuni
carea dr. Cornelia lsler - Kerenyi 
s-a referit la raportul între arheo
logie şi public în Elveţia, precum 
şi la organizarea cercetării ştiin
ţifice şi a publicării acesteia. 
Organizarea informaţiei ştiinţifice 
şi a publicaţiilor în domeniu I 
arheologiei în Bulgaria au fost pre
zentate de dr. Vărbinka Naidenova. 
Comunicarea prof. Joseph Coleman 
Carter s-a referit la cercetările 
interdisciplinare în sudul Italiei. 
Exprimînd importanţa informaţiei 
ştiinţifice şi publicaţiilor, prof. 
Severi no Tognon, preşedintele Aso
ciaţiei Culturale Roma Europa şi 
unul din principalii promotori ai 
colocviului, a cărui contribuţie 
la editarea unor lucrări de refe
rinţă în domeniul arheologiei şi 

studiului civilizaţiei antice este 
remarcabilă, a preconizat organi
zarea în 1992 a unei expoziţii edi-

toriale specializate în domeniu 
arheologiei şi antichităţii clasice. 

Lucrările colocviului au scos în 
evidenţă problemele cu care se 
confruntă toate ţările europene 
în privinţa patrimoniului arheo
logic, dificultăţile fiind nu puţine 
şi căile de rezolvare diverse. Ex
pansiunea urbană modernă ame
ninţă integritatea vestigiilor arheo
logice, pierderile fiind însemnate 
chiar în ţări cu un patrimoniu de 
o deosebită bogăţie. Creşterea 
poluării datorate activităţii indus
triale, circulaţiei automobilistice 
şi, în unele cazuri, afluenţei deo
sebite a publicului contribuie la 
degradarea monumentelor, în spe
cial a celor din marmoră. Pentru 
protecţia vestigiilor arheologice o 
atenţie deosebită s-a acordat în 
diferite ţări măsurilor legislative, 
cu caracter general sau special. 
Mijloacele financiare necesare pen
tru cercetarea ca şi pentru protec
ţia şi punerea în valoare a vestigi
ilor arheologice au o mare impor
tanţă şi obţinerea lor într-o măsură 
suficientă este peste tot dificilă. 

A fost subliniată necesitatea 
unei protecţii integrate, cuprin
zînd bunurile arheologice alături 
de cele ambientale, naturale, isto
rice, artistice şi coordonarea în 
acest sens a tuturor compe
tenţelor. Interesele cercetării şi 
protejării vestigii lor arheologice 
nu trebuie să intre în conflict cu 
cele ale dezvoltării moderne, fiind 
necesară cooperarea armonioasă a 
tuturor factorilor interesaţi, care 
a dus în multe cazuri la rezultate 
remarcabile. Colaborarea interna
ţională în acest domeniu îşi dove
deşte importanţa în asigurarea 
păstrării mărturiilor trecutului 
pentru generaţiile viitoare. 

GH. I. CANTACUZINO 

s1 ;-p )"Z:ID\J J 1_ IN rn \I \ŢI :>\IA.I_ (( B5) ANI DE LA STABILIREA PRIMELOR GRUPURI DE 
SA~I ÎN TRANSILVANIA», Bucurejti, n::iiembrie, 1991 

"1 
Miercuri, 27 noiembrie 1991, 

Aula Academiei Române a găzduit 
un simpozion dedicat saşilor tran
silvăneni, acţiune care a încheiat 
suita manifestărilor prilejuite de 
aniversarea a 8SO de ani de la sta
eilirea primelor grupuri de saşi 

în Transilvania şi a 800 de ani de la 

atestarea primelor forme de orga

nizare religioasă a saşilor transil

văneni. Organizatori: Academia 

Română şi Fundaţia Culturală Ro

mână. 

Simpozionul vine, prea tîrziu 
din păcate (iar observaţia este 
valabilă pentru toate aspectele 
fenomenului saşilor transilvăneni 

şi a populaţiei germane din Româ
nia, în general), să curme una din 
nedreptăţile de care s-a « bu-
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curat» această minoritate, căci, 

în sală, se aflau mai mulţi saşi 

«oaspeţi » decît cei trăitori încă 

în Ardeal. 
Manifestarea (desfăşurată. am 

putea spune, paralel cu cea de la 
Frankfurt, avînd acelaşi titlu, la 
care a participat şi ministrul ro
mân al culturii, domnul Ludovic 
Spiess) a fost deschisă printr-un 
cuvînt de bun venit - în cadrul 
căruia a fost sublinată importanţa 
momentului - de preşedintele 

Academiei Române, domnul Mihai 
Drăgănescu, urmat de Dr. Klaus 
Terfloth, ambasadorul Germaniei la 
Bucureşti (prezent pînă la sfîrşitul 

lucrărilor !), cu cîteva conside
raţii asupra Viitorului Europei şi 

problema minorităţi/or şi un cuvînt 
de salut adresat participanţilor. 

Dr. Thomas Năgler, directorul 
Institutului de cercetări socio
umane Sibiu, a atins în cadrul 
comunicării sale - Împrejurările is
torice ale aşezării saşilor în Tran
silvania - cîteva aspecte delicate, 
ca nedreptăţile şi abuzurile 1n 
tratarea saşilor ca minoritate după 
cel de-al doilea război mondial, 
faptul (de altfel, larg discutat) că 

oraşele din sud-estul Transilvaniei 
nu sînt creaţia exclusivă a saşilor, 
ci a saşilor - ca şi catalizatori ai 
acestui proces - împreună cu ro
mânii şi maghiarii sau referirile 
documentare la acea terra deserta , 
care, în opinia vorbitorului, mar
cau procesul de mutare a secuilor 
pentru a face loc coloniştilor saşi. 
S-a precizat că fenomenul venirii 
saşilor în Transilvania, ale cărui 

extremităţi cronologice nu se pot 
preciza decît aproximat iv, este 
fără precedent în istoria României 
şi poate fi parţial asemuit cu mi
graţiile de la sfîrşitul Antichităţii. 

Nu trebuie uitată, de asemenea, 
a arătat Dr. Thomas Năgler, impor
tanta contribuţie săsească la pro
cesul de urbanizare din sudul şi 
estul Carpaţilor. 

Deşi profesorul Walter Koning 
din Reutlingen nu a putut participa 
la simpozion, lucrarea sa-Şcoala 
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3 iunie 1990. Prejmer (Tort/au) La sărbătorirea a 750 de ani de atestare 
documentară 

ca instituţie de bază a saşilor -
rezultantă a unei analize istorice -
a fost prezentată de domnul Konrad 
Gundisch (apariţie plină de farmec) 
de la Siebenburgisch-Săchsischer 

Landeskunde din Germania, «mica 
universitate a saşilor transilvă

neni» - cum o numesc cu duioşie 
obişnuiţii ei. Din comunicare s-a 
desprins marea importanţă acor
dată de saşi învăţămîntului (chiar 
şi satele cu 12 gospodării aveau 
şcoli proprii) ca urmare a faptului 
că saşii erau conştienţi că trebuiau 
să compenseze prin realizări de 
excepţie numărul lor relativ mic. 

Profesor Dr. Camil Mureşan 

de la Universitatea din Cluj
Napoca, membru corespondent al 
Academiei Române, în lucrarea 
Rolul saşilor în apărarea Transil
vaniei la mijlocul secolului XV, 
subliniază atît rolul acestora în 
susţinerea masivă a «industriei 
de război» împotriva turcilor, cit 
şi faptul că cetăţile ţărăneşti şi 

bisericile fortificate ale saşilor 

constituiau o veritabilă linie de 
fortificaţii. 

Clarificări în zone speciale ale 
istoriei comunităţilor săseşti din 

Foto: Walter Zang/ 

Transilvania au fost aduse în co 
municarea profesorului dr. Paul 
Philippi, Drepturile medievale bise
riceşti ale saşilor: o contribuţie la 
înţelegerea speci (icului istoriei Tran
silvaniei. 

Profesor dr. Dan Berindei, 
membru corespondent al Acadţ~ 
miei, a prezentat în comunicarea 
Români şi saşi la mijlocul secolulw 
XIX cîteva consideraţii privind 
preocuparea susţinută a saşilor 

pentru folclorul românesc (com
parabilă doar, am adăuga, cu cea 
a evreilor, prin cei doi străluciţi 

reprezentanţi - rabinul Tiktin şi 

Moses Gaster), conlucrarea ro
mâno-săsească în Dietă, publica
ţii le săseşti ca model pentru edi
torii români, subliniind faptul că 

în momente hotărîtoare saşii şi 

românii au fost alături. 

Profesor d:-. Adolf Armbruster, 
reprezentant al Asociaţiei germa
nilor din Bucovina, cu sediul la 
Augsburg, în comunicarea Saşii 

transilvăneni ca mijlocitori ai ima
ginii asupra romdnilor rn Europa 
centrală şi apuseană (veacurile 
XIII-XVI), continuă relevarea 
unor mai vechi preocupări ale sale 



(parţial valorificate prin excelenta 

lucrare Dacoromano-Saxonica. Cro

nicarii români despre saşi. Românii 
în cronica săsească, Editura Ştiin_ 

ţifică şi Enciclopedică, Bucureşti, 

1980) privind răspîndirea în Europa 

de către mediile săseşti a imagini; 

«celuilalt» , în cazul nostru a ro

mânilor. Vorbitorul arată că aceste 

ştir i au fost pozitive, excepţie 

făcînd Vlad Ţepeş, lucru, de altfel, 

expLicabi l prin relaţiile încordate 
pe care domnitorul muntean le-a 
avut cu saşii. 

A urmat dr. Anton Dorner de 
la Institutul de istorie al Acade

miei Române Cluj-Napoca care a 

vorbit despre Români şi saşi Fn 
administraţia scăuna/J - secolele 
XIV-XV/, cu referire specială la 

scaunul Orăştie (Broos) şi la 
familia Olahus, venită din Ţara 

Românească. 

O prezenţă hors-concurs fost ace
ea a domnului GOnter ' von Hoch~ 

meister, vicepreşedinte al Asocia
ţiei saşilor transilvăneni din Ge r

mania şi reprezentant al Federaţiei 
Mondiale a Saşilor, care a mulţumit 

Academiei Române pentru orga
nizare:. simpozionului, transmi-

ţînd, totodată, participanţi lor sa
lutul saşilor stabiliţi în Vest. 

Domnia sa a arătat că asociaţiile 

din străinătate ale saşilor origi

nari din România sînt preocupate 

(la fel cum ar trebui să fie, am 

adăuga, ~i guvernul român) de 
păstrarea moştenirii culturale să

seşti din România, precizind că, 

de curînd, biserica fortificată din 

Prejmer (Tartlau) a fost luată sub 
protecţie de o asociaţie a saşilo r 

din emigraţie. 

Lucrările au fost încheiate de 

comunicările dr. Ioan Chiper 
(Institutul de istorie Nicolae Iorga 

al Academiei Române), Coordonate 
ole relaţiilor culturale româno-ger
mane în anii '20 şi doamnei Carmen 

Şeuleanu (directoarea Centrului de 
studii europene în probleme etnice 

din Bucureşti), Probleme de (?) 

relaţii interetnice româno-săseşti din 
deceniul al nouălea: intrebări ş1 

răspunsuri, comunicări care, după 
părerea noastră, nu trebuiau pla

sate în final, fiind mult prea 
«tehnice». 

Deşi în pauză cei veniţi din 

Germania se căutau reciproc cu 

prietenii din România pentru a 

vorbi, a depăna amintiri, a pune la 

punct noi proiecte, a rîde împreună , 

deşi domnul GOnter von Hoch
meister a ţinut să precizeze în 
cuvîntul domniei sale că nu crede 

că totul se va sfîrşi, că toţi 

saşii vor părăsi România («adu
cerea aminte e o mărturie privind 

viitorul»). atmosfera a fost una 

uşor tristă, reflectată în secile dar 

dureroasele date statistice, pre

zente în diferite luări de cuvînt 

(în 1930 - cca 650 OOO germani în 
România; astăzi - sub 30 OOO), dar 
mai ales de cuvintele istoricului 
Adolf Armbruster: Tragedia colec

tivă a saşi lor în zi lele noastre se 

apropie de căderea cortinei. 
Despre saşi se va vorbi în curînd 

numai la trecut (despre cei din 
Transilvania). Ardealul fără saşi nu 

mai este Ardeal (subl. ns.). Plecarea 

saşilor constituie o pierdere imen
să pentru România pe care încă 

nu o realizăm. 

În final ţin să mă înclin în faţa 

elevatei limbi române vorbită de 
oaspeţii noşt ri, pină mai ieri con

cetăţenii noştri. 

AURELIAN STROE 


